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ADVENT 4. VASÁRNAPJA               B év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: 2Sám 7,1-5.8b-12.14a-16 – Róm 16,25-27 – Lk 1,26-38 
Jézus születésének hírüladása 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Egy mélységesen mély börtön lakója fölírta a falra: „Hiszek a napban akkor is, ha nem 
látom.” Igen nagy a sötétség. Megpróbálja a hitünket. Advent 4. vasárnapján a hitünk felől 
foglalkozzunk az életünkkel, a jövőnkkel. Hiszünk-e a jövőben akkor is, ha elborít bennünket 
a sötétség? Nézzünk mindannyian önmagunkba. A világosság vagy bennünk van, vagy nincs. 
A világosság nem egyenlő a nap fényével. A világosság nem egyenlő a neonfényekkel, a 
villanylámpák fényével. A világosság erkölcsi fogalom, ha bennünk van, akkor egyértelművé 
válik az élet. Ez azt jelenti, hogy érdemes élni! Tartsunk bűnbánatot. 
 
Könyörögjünk 
 
Kérünk téged Úristen, öntsd lelkünkbe szent kegyelmedet, hogy akik az angyali üzenet által 
szent fiadnak, Jézus Krisztusnak megtestesülését megismertük, az ő kínszenvedése és 
keresztje által a föltámadás dicsőségébe vitessünk, a mi urunk Jézus Krisztus, a te fiad által, 
aki veled él és uralkodik a Szentlélekkel egységben Isten mindörökkön örökké. 
 

+  A M E N  + 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Az emberiségnek nincs semmi oka a nyugtalanságra. Istennek velünk, emberekkel terve van. 
Isten nagyon jól tudja, hogy az embernek jövőképre van szüksége és Isten jövőképpel 
ajándékoz meg bennünket. Már az Ősevangéliumban, a bűnbeesés után halljuk ezt a 
vigasztaló mondatot: „Ellenkezést vetek közéd és az Asszony közé, a te ivadékod és az ő 
ivadéka közé. Ő megtiporja fejedet és te a sarka után leselkedsz.” Isten a kígyónak mondja ezt 
az ítéletet. 
 
A bűnbeesés után Isten új jövőt ígér 
Isten előkészíti az ember jövőjét. Isten közös történetben gondolkodik, Isten és ember közös 
történetében. Amikor Isten megteremti az embert, akkor ünnepet ül a paradicsomban, a 
gyönyörűség kertjében, mert ember született. Isten nem hagyja annyiban, amikor az ember 
hátat fordít neki, amikor az ember menekül, mert úgy gondolja, hogy Isten nélkül könnyebb 
az élet és a maga útját akarja járni. Független akar lenni. Amikor az embernek -          
felfuvalkodottságában, magabiztosságában, beképzeltségében - megszületik ez a döntése,  
akkor fogalmazza meg Isten a jövőt. Ez az eljövendő, ez az új világ az egész emberiség 
számára a megváltással kezdődik. Megvan a maga küldetése a zsidó népnek, de most egy 
olyan ponthoz érkezik az emberi történelem, amikor az egész emberiségről van szó. Már a 
zsidóság történetében is az ígéretek hordozása az emberiség jövője miatt van, de Máriával egy 
fény jelenik meg a sötétségben. Éva tagadása Mária igenjében egy új kezdetet jelent. 
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Örülj Mária! Kegyelmet találtál Istennél! 
Egy-két gondolat erejéig álljunk meg ennél a jelentnél, amit hallottunk: „Üdvözlégy, 
kegyelemmel teljes, az Úr veled van. Áldottabb vagy Te a föld minden asszonyánál.” 
Üdvözlégy! Valójába nem ez a helyes fogalom, hanem: Örülj! Örülj Mária! Kegyelmet 
találtál Istennél! Kegyelmet! Sokszor elmélkedtünk erről a fogalomról. Sajátos jelentését 
sokféleképpen értelmeztük már. Most ezt hangsúlyoznám:  
 

Kegyelemmel teljes!  
Vagyis: Isten erőterében folytatódik a te életed! 

Isten erőterében van értelme az életednek! 
 
A mi jövőnk is csak az Isten erőterében lehetséges! Különben csupán emberi történelemről 
van szó és nem az ember üdvösségéről. Nem üdvtörténetről van szó.  
 

Isten Máriát bevonja terveibe, tervei megvalósításába.  
Isten az emberiség jövőjét készíti elő.  
Az Úr Veled van! Veled - és majd velünk!  
A neve ennek a Gyermeknek: „Emmanuel!” Velünk az Isten!  
Veled Mária, aztán velünk, minden emberrel. 

 
A közös történetünk így folytatódik: Velünk az Isten! 

Vagyis az egész világ, az egész emberiség Isten erőterébe kerül! 
 
Nem lehet már kihagyni az Istent! A jövőnk szempontjából rendkívül fontos, hogy ezt 
tudatosítsuk magunkban. A keresztény küldetésről van szó, - ha a mi szempontunkat 
hangsúlyozzuk – és az emberiség sorsáról. 
 
Az új világ: az Isten országa 
Az Isten nélküli világ a tagadás világa. Az Isten nélküli világ Éva anyánk világa. Az ember 
hátat fordít az Istennek. Az ember menekül az Isten elől. Távolságot vesz fel az ember. Azt 
gondolja, hogy ha távolabb van, - gyerekes elgondolás, - akkor távolabb is kerül Istentől. 
Nagyon jól tudjuk, amikor menekülünk, akkor sokkal közelebb van hozzánk az, aki elől 
menekülünk, mint amikor ott vagyunk a közelében. Az új világ, az a világ, amelynek jövője 
van, az Mária világa. Mária csak arra kérdez rá: „Hogyan?”   Nem azt kérdezi, hogy miért. 
Azt sem kérdezi, hogy ez mit jelent valójában. Azt kérdezi, hogyan lehetséges ez. Hogyan 
történik ez?  
 
Isten országa nem ebből a világból épül, hanem ebben a világban épül. Ha ebből a világból 
épülne Isten országa, akkor az a tagadás világa lenne. Isten nélküli világ. Isten nélküli 
világból nem lehet istenes világot építeni. A mi kereszténységünk is ezen fordul. 
Megkeresztelt, Isten nélküli emberekkel semmit se lehet kezdeni. Ebben a világban épül az 
Isten országa, de nem ebből a világból. Halljuk ezeket: lopnak, csalnak, hazudnak. Kimondja 
az emberiség az Isten nélküli világ fölött az ítéletét.  
 

Nem lehet emberi életet élni gyűlölettel, csak szeretettel.  
Nem lehet emberi életet élni hazugságban, csak igazságban.  
Nem lehet emberi életet élni sötétségben, bizonytalanságban, csak világosságban.  

 
Isten országa ebben a világban épül, de nem ebből a világból! 
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Amikor a jövőnkről gondolkodunk, akkor a latin nyelv két szót használ: 
Az egyik a futurum, a másik az adventus.  
 
A futurum  
A futurum azt jelenti, hogy az idő megy, tőlünk függetlenül. Maximum időkeretről 
beszélhetünk mi emberek. Teljesen független tőlünk. Mi időben élő lények vagyunk. Egyszer 
elfogy az időnk. Letelik az életünk. Az idő megy tovább. Ehhez semmi köze nincs a hitnek, a 
kereszténységünknek.  
 
Az adventus  
Az adventus egészen mást jelent. Az adventi idő figyelmeztet bennünket arra, hogy a jövőről 
csak ennek a jegyében lehet gondolkodni. Az Úr eljön. A jövőt csak az Úrral lehet elképzelni. 
Ha mi emberhez méltó életet akarunk élni, úgy akarjuk eltölteni ezt a földi időt, ahogy azt az 
Isten elgondolta, akkor ezt csak vele együtt gondolhatjuk el. 
 
A titokzatos Istent megmutatni minden embernek 
Izgalmas ez a kérdés, mert titokról van szó. A titok arra szólítja fel az embert, hogy 
foglalkozzon vele, fejtse meg. Akik titkokkal foglalkoznak, - gondolok itt nagy tudósokra, 
felfedezőkre, - amikor úgy vélik, hogy egy titoknak a nyitjára jutnak, akkor döbbennek rá, 
hogy még több titok jelenik meg. Az emberiség közös története az Istennel titok. Az Isten 
országának léte ebben a világban titok.  
 

Isten az ember számára mindig megfejthetetlen titok marad.  
Mária élete erről szól! 
Isten, aki az ember számára titok, felfedi magát.  
Felfedi Magát először Máriának, felfedi Magát az embernek.  
Csakhogy ezzel még nem fejtettük meg az Isten titkát.  
Legfeljebb azt a bátorítást, azt a biztatást jelenti számunkra, 

  hogy az Isten velünk van.  
 
Azt jelenti, hogy az Isten olyan világot szán nekünk, amelyben vele együtt méltók lehetünk 
önmagunkhoz. Az Isten titka azt jelenti, hogy bennünk rejtőzködik az Isten és ezt a titkot, a 
bennünk lakózó Istent kell megmutatni másoknak. Minél több ember számára kell ezt a 
titokzatos Istent megmutatni.  

 
Jézus bemutatta nekünk, hogy ez mit jelent. 

A Szentírás így mondja: „Körül járt és jót tett.” 
 
Isten nem házban lakik, hanem az emberben! 
Ez is egy sajátos szempont, hogy az Isten nem házban lakik, hanem emberben. Már az 
Ószövetségben Náthán próféta megmondja Dávidnak: „Te akarsz házat építeni az Istennek? 
Persze zavar téged az, hogy te palotában laksz, Isten meg sátorban.” Majd házban lakik az 
Isten, de ez a ház nem kézzel épített, hanem egy dinasztia. Egy emberi dinasztia, ószövetségi 
értelemben: Dávid háza. 
 

Testvérek! 
Isten minden emberben akar élni,  
mert az Isten háza az ember. 
Nekünk az a dolgunk, hogy ebből a titokból valamit megmutassunk az embereknek.  
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Ha ez sikerül, akkor nem kérdőjelezik meg az emberek,  
hogy van-e értelme az életnek?  
Nem kérdezősködnek az után, hogy van-e jövője az emberiségnek? 

 
Inkább azzal foglalkoznak, hogy mi az értelme ennek az életnek! 

Az életnek van értelme és jövője! 
 

+ A M E N  + 
 

 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek! 
Barátkozzunk meg azzal, hogy az életben vannak titkok. Mi azt gondoljuk, hogy csak az van, 
amit megértünk, vagy amit megfejtünk. Legnagyobb titok maga az élet. Titok az Isten. 
Számtalan hittitok határozza meg az életünket. A titkokat feszegetni kell, foglalkozni kell 
azokkal, de tudomásul kell venni azt, hogy pontosan azért hatnak, mert tikok. Mi annyira 
fölvilágosultak vagyunk, hogy amit nem értünk, az nincs is. Keresztények vagyunk, 
kereszténynek tartjuk magunkat, ugyanakkor a hittitkokat kirostáltuk. Valószínű, hogy itt 
folyik el az erőnk. Imádkozzunk azért, hogy változzék meg ez az ostoba felvilágosult 
gondolkodásunk. 

Mi Atyánk… 
 

 
  
 
 
 


